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Posiedzeniu przewodniczył: przewodniczący komisji senator Rafał Muchacki.

Porządek posiedzenia: 1. Informacja Ministra Zdrowia na temat zagrożeń dla funkcjonowania 
psychiatrycznych zakładów opieki długoterminowej dla dzieci, młodzieży 
i dorosłych. 

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji: Alicja Chybicka, Stanisław Gogacz, Helena 
Hatka, Stanisław Karczewski, Rafał Muchacki, 

 

 − zaproszeni goście, m.in.: 
− Ministerstwo Zdrowia: 

− podsekretarz stanu Igor Radziewicz-Winnicki, 
− zastępca dyrektora Departamentu Zdrowia Publicznego Wojciech 

Kłosiński, 
− Narodowy Fundusz Zdrowia:  

− główny specjalista w Sekcji ds. Opieki Psychiatrycznej, Leczenia 
Uzależnień, Rehabilitacji Leczniczej i Opieki Długoterminowej Maciej 
Karaszewski, 

− Wojewódzki Ośrodek Lecznictwa Odwykowego i Zakład Opiekuńczo-
Leczniczy w Gorzycach: 
− dyrektor Sławomir Sito, 
− radca prawny Jan Ciechorski, 

− I Klinika Psychiatryczna, Instytut Psychiatrii i Neurologii w Warszawie: 
− prof. Jacek Wciórka, 
− prof. Marek Jarema. 

 
 
 

Przebieg posiedzenia: 
Ad 1. 

 
Informację na temat funkcjonowania psychiatrycznych zakładów opieki długoterminowej dla dzieci, 
młodzieży i dorosłych przedstawił dyrektor Wojewódzkiego Ośrodka Lecznictwa Odwykowego 
i Zakładu Opiekuńczo-Leczniczego w Gorzycach Sławomir Sito. Wyjaśnił, że do tego typu placówek 
leczniczych trafiają pacjenci ze schorzeniami psychicznymi, głównie to schizofrenie, upośledzenia 
umysłowe, porażenia mózgowe, zaburzenia osobowości i inne na tle psychicznym. Około 65% 
pacjentów ma jednak jedno lub kilka schorzeń współistniejących np. głuchota, ślepota, często choroby 
onkologiczne. Jak podkreślił dyrektor Sławomir Sito, palącym problemem zakładów psychiatrycznych 
pielęgnacyjno-opiekuńczych jest niemożność leczenia schorzeń niepsychiatrycznych: 
stomatologicznych, onkologicznych i innych w ramach kontraktów z NFZ. Jego zdaniem, warto 
rozważyć pomysł pobierania od pacjentów lub ich rodzin opłat za wyżywienie i zakwaterowanie 
w wysokości 70% świadczeń pacjentów (emerytura, renta), co w znacznym stopniu ułatwi możliwość 
finansowego funkcjonowania tych placówek.  
Kolejnym problemem, który należy niezwłocznie rozwiązać, jest zapewnienie obowiązkowej 
całodobowej opieki specjalistów psychiatrów i psychiatrów dziecięcych w placówkach 
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opiekuńczo-zdrowotnych. 
Podsekretarz stanu w Ministerstwie Zdrowia Igor Radziewicz-Winnicki poinformował o trwających 
w resorcie pracach mających na celu ujednolicenie zasad odpłatności za pobyt w zakładach 
opiekuńczo-leczniczych psychiatrycznych. Zdaniem wiceministra, do rozważenia i konsultacji 
pozostaje sprawa obligatoryjnego całodobowego dyżurowania lekarza psychiatry na oddziale 
psychiatrycznym. 
Przewodniczący komisji senator Rafał Muchacki podkreślił, że senacka Komisja Zdrowia dołoży 
wszelkich starań, mających na celu usprawnienie funkcjonowania psychiatrycznych zakładów 
opiekuńczo-leczniczych. 
 
 

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące zawodową działalność lobbingową. 

 
 

Opracowano w BPS, BKS 


